
JOSEF HORINKA 
   

         * 07. 12. 1968  

         † 09. 05. 2024

33. ročník 6 | 2024

Vydává Město Hrádek nad Nisou



 
„Dílo starosty Josefa Horinky vidíme ve městě na každém kroku. Byl 
to člověk, který pro naše město žil a za naše město neúnavně bojoval. 
Možná si až nyní mnozí z nás uvědomí, co všechno pro nás a Hrádek 
udělal, jak neuvěřitelně mnoho času, energie a osobního nasazení  
našemu městu po mnoho let dával. A v mysli nám vyplyne nespočet 
vzpomínek, co všechno jsme společně prožili, udělali, o co jsme se 
hádali a co se nám společně povedlo. Děkujeme za vše, co jsme s ním 
a díky němu mohli prožít. Byl součástí našich životů a nyní navždy 
odešel, v našich srdcích a myšlenkách však zůstává nadále. Bylo nám 
ctí i potěšením být jeho přáteli a podílet se na jeho vizích,“ vyjádřila 
soustrast za vedení radnice rodině i obyvatelům radní Hrádku nad Ni-
sou Hedvika Zimmermannová. 
„Pepa Horinka dával Hrádku a proměně našeho města k lepšímu 
všechno, co uměl a mohl. Všechny své znalosti, sílu a energii. 12 let 
jako starosta a předtím ještě šest let jako místostarosta. Ztratil jsem 
kamaráda, se kterým jsem se často radil a povídal si o práci a problé-
mech. Parťáka, se kterým jsme se radovali, když se nám něco povedlo. 
To všechno mi bude chybět,“ reagoval na smutnou událost hejtman 
Libereckého kraje Martin Půta. Rovněž vyjádřil soustrast rodině. 

Pan Josef Horinka vystudoval Střední průmyslovou školu stavební 
v Liberci a Metropolitní univerzitu v Praze. Celkem deset let pracoval 
na městském úřadě na stavebním odboru a poté na několik let odešel 
pracovat do privátního sektoru. V roce 2006 se vrátil na radnici a od 
té doby zastával post místostarosty. V roce 2012 nahradil ve funkci 
starosty nově zvoleného hejtmana Libereckého kraje Martina Půtu  
a byl jím téměř čtyři volební období. Na rozvoji města se podílel téměř 
28 let. Josef Horinka byl rodilý Hrádečák a spousty let působil jako 
předseda oddílu kopané TJ Slovan. Byl srdcem patriot a hlavou stavař, 
a proto investiční akce byly pro něj prioritou. Během jeho působení 
ve vedení města se např. zmodernizovaly školy a obnovila řada pa-
mátek, bývalé kino se přestavělo na byty pro sociální bydlení, vybu-
dovaly se dvě komunitní centra, zrenovovala se prvorepubliková vila 
ředitele přádelny Oswalda Schuberta nebo se vybudovala přístavba 
MŠ Liberecká, kterou obydlila nově zřízená dětská skupina Šneček. 
Historicky největší a také nejnákladnější přestavbou ve městě je začí-
nající proměna bývalého továrního komplexu Bekon. Už se nedožil 
slavnostního otevření Domova seniorů s Alzheimer centrem, které se 
uskuteční začátkem června, ani dostavby vodovodu ve Václavicích, za 
který dlouhá léta bojoval a vybojoval.
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Medailonek starosty a krajského zastupitele 
Josefa Horinky
Starosta Hrádku nad Nisou a krajský zastupitel Josef Horinka ve čtvrtek 9. května 2024 nečekaně odešel z tohoto světa. V prosinci by 
oslavil 56. narozeniny.

Pietní místo Poslední rozloučení 25. 5. 2024
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Martin Půta, hejtman Libereckého kraje, zastupitel 
Zprávě o náhlé smrti Josefa Horinky jsem dlouho nemohl uvěřit. A stále 
je pro mě těžké přijmout fakt, že už tady mezi námi není. I když díky 
té spoustě projektů, které se Pepovi a jeho týmu podařilo v Hrádku 
uskutečnit, budeme mít v našem městě jeho odkaz neustále na očích.  

 
Pepa dával Hrádku a proměně našeho města k lepšímu všechno, 

co uměl a mohl. Všechny své znalosti, sílu a energii. Dvanáct let jako 
starosta a předtím ještě šest let jako místostarosta. Díky Pepovi jsme 
měli jistotu, že o Hrádek bude vždy postaráno a že se nemusíme bát 
ani o budoucnost města.  

Pepa byl nejlepší investičák, kterého jsem znal. Bez jeho nápadů, 
úsilí a vytrvalosti by se Hrádek nikdy neproměnil ve město, jak ho 
známe dnes. Dokázal také maximálně využít unikátní polohy našeho 
města, které leží na samé hranici s Německem a Polskem. To, co byla 
v době uzavřených hranic nevýhoda, je dnes naší velkou předností. 

Jak ale Pepa sám říkal: „Příležitost sama o sobě nestačí, musí se vy-
užít.“ A tak rozvíjel nejen úzkou spolupráci s našimi přáteli v Žitavě, 
Bogatyni a dalších místech v Trojzemí, ale dokázal maximálně využí-
vat i evropské dotační programy a příslušné národní zdroje. A svou 
pozornost nesoustředil jen na Hrádek, ale také na jeho okolí. 

V Pepově nečekaném odchodu jsem ztratil také kamaráda, se kte-
rým jsem se často radil a povídal si o práci a problémech. Parťáka, se 
kterým jsme se radovali, když se nám něco povedlo. To všechno mi 
bude chybět, stejně jako to, že si s Pepou už znova nezazpíváme na 
slavnostech a ani nebudeme vtipkovat o našem společném pokoji  
v domově důchodců.  

Ale v našich vzpomínkách zůstane Josef Horinka napořád. A také 
ve všem, co pro Hrádek a jeho okolí vykonal. Čest jeho památce. 

 
Pavel Farský, místostarosta 
V životě občas přijde šok, který by nikoho nenapadl ani ve špatném 
snu. Takový šok jsme bohužel prožili a dále, po náhlém odchodu na-
šeho starosty, kolegy, ale hlavně dobrého kamaráda a parťáka do ne-
pohody Josefa Horinky, prožíváme. Josef byl starosta, kterému všichni 
říkali Pepo a jako takového člověka si ho budu napořád pamatovat. 

 
Andrea Vinšová, asistentka starosty 
Josef Horinka, starosta města Hrádek nad Nisou – Pepa, kterého znalo 
nejen celé město, ale kterého znali i daleko za hranicemi města, pro 
které pracoval, žil, hádal se a bojoval každý den. Pepa byl ohromně 
pracovitý a hodný člověk, který se snažil pomoct každému. Pro mě to 

byl nejen starosta a šéf, ale hlavně parťák, a bylo mi velkou ctí s ním 
18 let pracovat. Děkuji Ti za vše, Pepo. 

 
Jiří Palas, vedoucí Odboru investic a správy majetku města 
Odchod pana starosty, kolegy, kamaráda nás všechny hluboce zasáhl. 
Nikdo z nás nevěří, že takto předčasně odešel. Byl hlavní součástí  
rozjetého stroje pracujícího na rozvoji našeho města. No, nic naplat, 
převzali jsme prapor, který statečně nesl, a naší snahou je pokračovat 
a tím uctít památku osobnosti, která věnovala svůj život ve prospěch 
občanů a rozvoje města na úkor svého osobního a rodinného života.  

 
Jana Matušková, Odbor dotací, rozvoje města a kultury 
Stále Pepu vidím ve dveřích naší kanceláře, jak se ptá: „Tak kolik 
dneska?“ Jeho otázka směřovala k tomu, jestli některá dotace vyšla  
a my získali peníze. Někdy jsme se tomu s kolegyněmi zasmály, jindy 
nás to zlobilo. Teď už na jeho vpády budeme vzpomínat jen s úsmě-
vem. Čeho jsem si vždy vážila, že Pepa uměl pochválit a poděkovat. 
Bude nám chybět! 
 
Jolana Petráčková, vedoucí Finančního odboru 
Jsem na úřadě velmi krátkou dobu, přesto všechno, co dělal, dělal pro 
město a s neskutečným nasazením. U něj jsem nemusela nikdy tápat 
a přemýšlet, co si myslí, byl přímočarý a upřímný. 

 
Jaroslava Šalátová, vedoucí Odboru správního a sociálního 
Pepu jsem poznala před více než třiceti lety, kdy jsme společně jako 
mladí lidé absolvovali přípravu na odborné zkoušky v Benešově u Prahy. 
Od té doby nás pojilo mnoho let vzájemné spolupráce. Na Pepu si jistě 
vzpomenou snoubenci, které oddával a kterým se snažil jejich den  
s velkým „D“ zpříjemnit svými veselými průpovídkami, i kolegyně a ko -
legové v důchodu, se kterými se pravidelně setkával. 

 
Ilona Lišková, ved. Odboru stavebního a životního prostředí 
Se starostou Josefem Horinkou jsem pracovala řadu let. Právě se do-
končil Dům seniorů, který byl největší stavbou za poslední roky.  
V úterý 14. května jsem při kontrolním dni požádala všechny přítomné 
o minutu ticha a bylo to velice dojemné. Doufám, že nejen tento po-
čin, ale i budoucí revitalizace areálu Bekon bude navždy mementem 
jeho pracovitosti a oddanosti všem občanům. 

 
Iva Krňáková, velitelka Městské policie   
Pepa byl pro nás nedílnou součástí městské policie. Za ty roky, kdy nám 
byl vrchním velitelem, jsme prošli mnoha fázemi, ale vždy byl prakticky 
jedním z nás. Dokázal být přísný, ale také lidský. Svým přístupem a nad-
hledem nás někdy přiváděl k šílenství, ale i k radosti. Bylo nám ctí s ním 
spolupracovat a děkujeme za vše. Navždy zůstane s námi. 
 
Jana Tůmová, zastupitelka 
Pepa byl energií našeho města. S tvrdohlavostí sobě vlastní a buldočí 
vytrvalostí vymýšlel a realizoval jeden projekt za druhým. Mohla jsem 
mu říci všechno, pod tvrdou slupkou a ostrými lokty se skrývala velká 
obětavost, férovost a lidskost. Myslím na jeho ženu Janu, krásné děti 
a maminku. Život bohužel nehraje fér… PEPO, BYLO MI CTÍ… 

 
Petr Dlouhý, radní  
Pepa byl pro mě hlavně velký kamarád a přítel, který nikdy neodmítl 
podat pomocnou ruku komukoliv. Jako starosta byl strojem na nápady 
a jejich realizaci. V osobě Pepy přicházím o velikého přítele a město  
o neuvěřitelného srdcaře, pro kterého byla práce pro město posláním. 
Nikdy na něj u nás doma nezapomeneme. 

VZPOMÍNÁME… 
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Tomáš Prokop, radní 
Pepu jsem znal ještě z dob, kdy hrál fotbal. Byl to urputný bojovník. 
To se s ním táhlo celý život. Někdy jsme se dohadovali o městských fi-
nancích, rozvoj města byl pro něj vždy prioritou. Dělal pro něj úplně 
vše, jeho práce mu byla i koníčkem. Pokud někdo město hanil, po -
mlouval, mrzelo ho to. Vše si pamatoval a hned řešil. Musím ale říct, 
že pod tvrdou slupkou byl dobrý chlap. 
 
Věra Baumgartnerová, zastupitelka, ředitelka Brány Trojzemí 
S Pepou jsem se poprvé setkala před mnoha lety v jazykové škole v kurzu 
anglického jazyka. Naše cesty se poté znovu setkaly ve studiu Radia 
Contact Liberec, kde jsem ho z pozice redaktorky mnohokrát zpoví-
dala a on s hrdostí vyprávěl o tom, co se v našem městě podařilo vy-
budovat. A takto si ho budu pamatovat. Právem pyšného na to, co 
dokázal. Díky za vše. 

 
David Gottstein, zastupitel 
Pepa byl neuvěřitelný pracant, tělem i duší Hrádečák. Často člověk 
přišel s nápadem, aby zjistil, že on už na tom dávno pracuje. Jako 
správný lídr čelil kritice za nás za všechny. Až časem nám všem dojde, 
co všechno je v Hrádku hlavně díky němu. Pepo, díky, že jsem mohl 
být součástí tvého týmu. Tvé děti na tebe budou právem hrdé.  

 
Petr Vinklárek, zastupitel  
S Josefem Horinkou jsme se znali drahně let, každý jsme měli jiný zá-
jem, takže to bylo pouze v pozici pozdravení a několika slov navíc.  
Teprve v HPZ se náš vztah proměnil v přátelství. Kdykoliv k nám zašel, 
bylo nádherné poslouchat jeho vize Hrádku do budoucna, byl jich 
plný. Proto stále s dcerou a manželkou koukáme, kdy znova přijde. 
Bohužel již nikdy, život je někdy velice tvrdý. 

 
Miroslav Souček, ředitel rekreačního areálu Kristýna 
Pro Kristýnu udělal mnoho, byl tvrdý vyjednavač, ale byl vždy fér  
a vždy mu leželo na srdci dobro jeho „Hrádečáků“. Bude mi chybět 
jeho zájem o Kristýnu, jeho smysl pro tvrdou práci, férové a rovné jed-
nání. Myslím, že stejně jako všem jeho příznivcům i oponentům mi 
bude chybět pan Starosta se všemi shodami i drobnými neshodami, 
ale hlavně mně osobně bude chybět smích Pepy Horinky.  

 
Michael Canov, starosta Chrastavy 
Říká se, že mezi Chrastavou a Hrádkem n. N. byla, je a bude vždycky 

rivalita jako mezi Spartou a Slavií. Pepa byl navíc dlouholetý šéf hrá-
deckého fotbalu, tak těch fotbalových derby zažil hodně. V tom sta-
rostovském životě to však bylo úplně jinak. Spolupracovali jsme prak-
ticky neustále, volali jsme si, psali jsme si, navštěvovali se na radnicích, 
radili se o řadě záležitostí, fandili si… Proboha proč???   

 
Jiří Formánek, starosta obce Bílý Kostel nad Nisou  
Náhle odešel kolega, starosta Pepa Horinka. Zpráva, která všechny  
zasáhla a přiměla nás silně se zamyslet nad rychlostí dnešního života. 
S Pepou jsem se profesně potkával 18 let. Byli jsme zástupci dvou blíz-
kých sídel našeho regionu. Občas jsme se dokázali zdravě popichovat, 
on srdcem fotbalista, já myslivec. Vážím si všeho, co pro Hrádek udě-
lal, nebylo toho opravdu málo. 

 
Wojciech Dobrołowicz, starosta města Bogatynia 
Josefa Horinku jsem poznal už jako dlouholetého starostu našeho 
partnerského města Hrádek nad Nisou. Byl vždy otevřený ve svých 
názorech a zároveň laskavý a otevřený spolupráci. Jeho památka bude 
žít díky jeho srdečnému vztahu k lidem kolem něj a obrovskému  
nasazení pro rozvoj jeho milovaného města a celého Trojzemí. 

 
Představenstvo Severočeská vodárenská společnost 
Člověk na svém místě – mohli jsme číst v komentářích na webu a so-
ciálních sítích. Tohle asi Josefa charakterizuje nejpřesněji. Byl vždy na 
svém místě, ať to byla rodina, město, kraj či vodárenská společnost,  
v jejímž představenstvu působil šest let. Zprávu o jeho odchodu jsme 
v SVS přijali s bolestným překvapením. Nezapomeneme na jeho práci 
pro severočeskou vodu.  

 
Jaroslav Hanzlíček, ředitel Kanceláře Sdružení obcí LK 
Pan starosta Josef Horinka se zasazoval o zvýšení příjmů obcí z roz-
počtového určení daní, dotací z EU na rozvoj obcí, zabýval se odpa-
dovým hospodářstvím nebo sociální problematikou. Jako předseda 
byl přísný, důsledný, ale spravedlivý a korektní. Zároveň byl velmi  
činorodý. Jeho osobnost bude chybět nejen občanům města, ale i ob-
cím sdružených v SOLK. Čest a úcta jeho památce. 

 
Petr Holeček, místostarosta Kralup nad Vltavou 
Pepík Horinka! Energický, usměvavý, nezkazil žádnou legraci. Žil pro 
své město, ale myslel i na jiné. V roce 2013 pomohl při velké povodni, 
která zasáhla Kralupy nad Vltavou. I toto byl jeden z impulsů k tomu, 
že města uzavřela partnerskou smlouvu. Na schůzky s ním jsem se 
vždy moc těšil. Uměl mi svou živelností dodat optimismus i chuť do 
další práce. Jsou lidé, na které se nezapomíná, a Pepa u mne je a bude 
stále mezi nimi. Čest jeho památce! 

 
P. Radek Vašinek, farář  
Když Pepa zavítal k nám do kostela na mši se svou rodinou, říkal mi, 
že si sem chodí srovnat myšlenky. Vždy jsem pak na něj myslel, aby 
všechna, zvláště nelehká rozhodnutí, která musel v našem městě dě-
lat, byla pro nás Hrádečáky ta nejlepší. Při motorkářských bohosluž-
bách a koncertech v kostele měl vždy slovo, za které by se nemusel 
stydět ani ten nejlepší kazatel. 

 
Daniel David, předseda MAS Podještědí, z. s. 
PAN starosta Josef Horinka, člen představenstva MAS, Pepa, na jed-
nání přicházel vždy s úsměvem a ostrými lokty, připraven hájit zájmy 
území Hrádecka – Chrastavska. Své názory říkal otevřeně, někdy šti-
plavě, ale vždy pro něj bylo na prvním místě město. Pro nás byl Pepa 
PAN starosta s velkým srdcem.

VZPOMÍNÁME… 
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Mnozí lidé byli překvapení vyšší částkou, než na jakou byli 
zvyklí. Proč tomu tak je? 
„V září zastupitelé města schválili navýšení koeficientu na 1,6, a to  
zejména z důvodu možného velmi významného výpadku příjmů avi-
zovaného konsolidačním balíčkem Vlády ČR, kterým bylo navrhováno, 
aby obce obdržely méně ze sdílených daní (Rozpočtové určení daní, 
hazard atd.). V té době se jeho parametry měnily snad co týden  
a stále nebyl žádný finální návrh na „stole“. Zastupitelé museli vy-
hlášku schválit tak, aby se daly daně nastavit i na Finančním úřadu 
(do 1. října daného roku na příští rok). Město se tedy snažilo nastavit 
a schválit relativně rozumné navýšení pro případ výpadku příjmu 
města. Konsolidační balíček pak vláda schválila až v polovině října. 
Obsahoval navýšení koeficientu oproti původnímu, do té doby plat-
nému zákonu o 0,8. To znamená, že k našemu místnímu koeficientu, 
který byl a musel být schválen dříve, stát přidal další hodnotu koefi -
cientu již na základní hodnotě stanovené zákonem, kdy s tím obce 
nebyly ani úplně dostatečně předem seznámeny. Za mě se pak tedy  
v mnoha obcích, kde se zastupitelé rozhodli si výpadek raději tzv. tro-
chu ‚posichrovat‘ umírněným zvýšením koeficientu, dostali do situa -
ce, kde je teď ten koeficient složený a zvýšení je bohužel skokové.  
Ale je také nutné podotknout, že zákonné možnosti zvýšení jsou až 
do výše koeficientu 5,0. Navíc dle mého jde i o taktický tah vlády, kdy 
sebere obcím peníze ze společného a nechá ‚černou‘ práci na zastu-
pitelích obcí, protože pokud budou chtít příjmy dohnat, budou zve-
dat daně obce a lidé budou křičet na zástupce obcí v místě a ne na 
vládu.“ 

 
Byla možnost se s kroky vedení města blíže seznámit? 
„V říjnu loňského roku jsme na webových stránkách města, na profilu 
městské sociální sítě nebo v HRÁDECKU vysvětlovali, jak se pro rok 
2024 daň z nemovitosti změní. Popisovali jsme, jaký dopad bude 
vládní konsolidační balíček mít. Že se městům a obcím sníží daňový 
příjem na všech sdílených daních. Popisovali jsme odebrání podílu na 
celostátním hazardu, který pro Hrádek činí ‚ztrátu‘ zhruba 12 mil. Kč, 
popisovali jsme konstrukci daně z nemovitosti, která se za mě osobně 
dávno nemá nesmyslně jmenovat daň z nemovitosti, ale spíše jako 
‚příspěvek městu na služby a komfortní žití ve městě‘. Popisovali jsme, 
kdy stát svým zásahem tuto daň navýšil o koeficient 0,8 ovšem s tím, 
že nikdo v té době nebyl schopný nám sdělit, jaký bude celkový úby-
tek daňových příjmů města. Tyto daně, ke kterým patří daň z příjmů 
fyzických osob, daň z příjmů právnických osob a daň z přidané hod-
noty, tvoří podstatnou část příjmů obcí. Zvýšení daně z nemovitých 
věcí je jedno z řešení, které pomůže tento výpadek nahradit.“ 

 
Opravdu bylo navýšení koeficientu tak zásadní? 
„Ano. Město, pokud tedy ve prospěch svých obyvatel chtělo a chce za-
chovat stávající rozsah služeb napříč městem, nemohlo čekat, a zmí-
něnou daň upravilo ještě o místní koeficient 1,6. Tedy v součtu se  
koeficient daně z nemovitosti navýšil celkem na 2,4. Pro srovnání, napří-
klad sousední Chrastava má místní koeficient pro obyvatele stanovený 
na úroveň 3, Liberec pak na úroveň 2. Větší zatížení pocítí i některé 
větší firmy v Hrádku, kterým se daň vypočítává koeficientem 3. Úplně 
největším, koeficientem 4, se pak vypočítává vybraným korporátním 
společnostem. Teď, když lidem různou formou chodí složenky, nastává 
předpokládané zděšení, komentáře, diskuze na sociální síti a mě ne-
zbývá, než jen připomenout to, co už bylo řečeno v září. Zvýšený, tedy 

upravený příjem daně z nemovitosti, není ničím jiným, než kompenzací 
za ztrátu daňového a jiného příjmu konsolidačního balíčku, při snaze 
zachování stávajícího standardu rozsahu služeb města a samozřejmě 
i jeho investic.“ 

 
Kam peníze, které město obdrží z daní, putují? 
„Já vím, že celá řada lidí by nejraději ‚nepřispívala‘ nic, ale potom zá-
roveň ti samí poukazují na to, kde a kolikrát má být posekáno, jak se 
má uklízet bordel okolo kontejnerů, kde je potřeba dobudovat vodo-
vody, kde kanalizace, kde je potřeba opravit jakou silnici, kde chodník. 
Nemalé částky vynakládáme i na další údržbu města, např. na seče, 
prořezy stromů, údržbu zeleně, týdenní odvoz odpadu, jehož hod-
nota se v žádném případě nepokryje poplatkem za odpady. Příkla-
dem jsou například permanentky na Kristýnu za 5 Kč, statisíce korun 
rozdělené v grantovém programu spolkům na jejich činnost s dětmi, 
služby školních psychologů, příspěvky dětem na plavání, dotování 
kultury ve městě. Dále na rozsah činnosti městské policie, podporu 
předškolního a základního školního vzdělávání apod. Tedy věci, které 
nám přijdou samozřejmé, ale ve městech naší velikosti zdaleka nejsou 
standardem. Chápu, že mnohé obyvatele města obdržené složenky 
překvapily, naštvaly, rozlítily, ale věřte, že svým příspěvkem městu  
pomáháte s údržbou veřejného prostoru a jeho zvelebováním. Pomá-
háte nám držet vysoký standard úrovně našeho města. S tím nám  
pomáhají i firmy v průmyslové zóně, které mají nastavené koeficienty 
výše.“ 

 
A takto nastavený koeficient daně z nemovitosti zůstane  
i v budoucnu? 
„Není samozřejmě problém se pro rok 2025 vrátit k diskuzi, jestli daň 
snížit, ale paralelně se tedy budeme muset vrátit k diskuzi, co je z va-
šeho pohledu v našem městě zbytné. Takové diskuzi se vedení města 
v žádném případě nebrání. Na závěr bych rád upozornil na jednu per-
ličku. Daň z nemovitosti jako takovou a její výši, respekt. koeficient, 
opravdu nenastavuje starosta města, ale jeho zastupitelé, ale jak už 
jsem mnohokrát psal, starosta vinen za vše… :-).“ 

 
Nové podmínky výběru daně upravuje Obecně závazná vyhláš ka 
Města Hrádek nad Nisou 2/2023 o stanovení koeficientů pro výpo-
čet daně z nemovitých věcí.

Vlastníci nemovitostí a pozemků v katastru města Hrádku nad Nisou dostali složenky s nově vypočítanou daní z nemovitých věcí. „Je 
třeba si uvědomit, že město postupuje podle nové vyhlášky, kterou zastupitelé schválili loni v září. V době nejasností předkládaného 
konsolidačního balíčku vládou ČR, kdy se jeho parametry měnily snad co týden a stále nebyl žádný finální návrh na stole,“ připomněl 
starosta města Josef Horinka. 

JOSEF HORINKA: Daň z nemovitosti
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Stavba vodovodu ve Václavicích 
V Hostinci U Slunce ve Václavicích se začátkem května konalo setkání 
zástupců města Hrádku nad Nisou, zhotovitele stavby, stavebního do-
zoru a veřejnosti k připravované výstavbě nového vodovodu ve Vác-
lavicích. Projekt za zhruba 150 milionů korun má zajistit zásobování 
obyvatel obce u česko-polské hranice ohrožené ztrátou zdrojů pitné 
vody v souvislosti s pokračováním těžby a plánovaným rozšířením pol-
ského hnědouhelného dolu Turów. Stavba je už třetí akcí spolufinan-
covanou z Fondu Turów. Práce ve Václavicích začnou začátkem června 
a potrvají bezmála dva roky. 

 
MŠ a ZŠ v Loučné čeká rozsáhlá rekonstrukce  
Představitelé města se společně s vedením MŠ a ZŠ v Loučné, učitel-
ským sborem a rodiči sešli v kulturním domě Beseda v Hrádku nad 
Nisou. Důvodem je rozsáhlá, velmi náročná a nákladná rekonstrukce 
budovy školy, jejíž součástí je i mateřská škola. Náklady se odhadují 
zhruba na 50 miliónů korun. Město bude čerpat dotaci z Integrova-
ného regionálního programu (IROP) Ministerstva pro místní rozvoj 
ve výši 13,3 mil. Kč na odstranění hygienických nedostatků MŠ. S re-
konstrukcí by se mělo začít v září letošního roku. Práce by měly trvat 
jeden rok. 

 
— Firma Support Team plánuje postavit ve větrném parku ve Václavi-

cích dalších šest elektráren. Zastupitelé města žádají po Minister-
stvu Životního prostředí kompletní posudek EIA. V současnosti tam 
společnost JRD Group spravuje celkem 13 větrných elektráren. 

— Výstavba Domova seniorů v Oldřichovské ulici se chýlí ke konci. Na 
vybudování pasivního domu za zhruba čtvrt miliardy korun se po-
dařilo získat dotace z Evropské unie. Provozovat jej bude Liberecký 
kraj a po pěti letech jej převezme do svého vlastnictví. Domov  
seniorů může ubytovat celkem 36 klientů ve věkové skupině 65+. 
První by měl přivítat už v červenci. 

— Obřadní síň hrádecké radnice po více než roce přijala své první 
návštěvníky. V nově zrekonstruovaném prostoru 37 malých ob-
čánků přivítal místostarosta města Pavel Farský. „Hlavní důvodem 
rekonstrukce obřadní síně byla zastaralá elektroinstalace,“ popsal 
stav slavnostního prostoru starosta Josef Horinka s tím, že víceméně 
celý si už zasloužil změnu. Stavební práce a vybavení obřadní síně 
stálo zhruba 2 mil. Kč.  

— Sdružení historických sídel Čech, Moravy a Slezska udělilo zrekon-
struované budově bývalé textilní manufaktury Azyl cenu Památka 
roku 2023 za Liberecký kraj. Soubor budov tzv. Azylu býval unikátní 
technickou památkou a jednou z nejstarších dochovaných manu-
faktur v Česku. Z komplexu se podařilo zachránit pouze jednu z nich. 

— Severočeská vodárenská společnost, a. s., opraví a navýší kapacitu 
čistírny odpadních vod v Hrádku nad Nisou. V provozu je od roku 
1998. Stavba za 69,4 mil. Kč byla zahájená 2. dubna předáním sta-
veniště. Práce by tam měly skončit 2. října 2025. 
 

V Hrádku vymění celkem 357 svítidel 
Hrádek nad Nisou mění další část výbojkových svítidel veřejného 
osvětlení za úsporné LED světelné zdroje. Hlavním důvodem po-
stupné modernizace je končící životnost lamp, snaha zmírnit dopady 
na životní prostředí a v době energetické krize také snížit náklady pro 
město. Počítá se s výměnou 357 nevyhovujících pouličních lamp za 
téměř 3,3 mil. Kč bez DPH. Město na modernizaci veřejného osvětlení 
čerpá dotaci z Evropské unie ve výši 1,6 mil. Kč z Národního plánu 
obnovy (NPO) Ministerstva průmyslu a obchodu a počítá se se spo-
lufinancováním ve výši bezmála 1,7 mil. Kč. Díky modernizaci by se 
měly náklady města rekonstruované části osvětlení ulic snížit o více 
než polovinu. 
 
— Město mezi Václavicemi a Uhelnou nechalo obnovit oboustrannou 

alej ovocných stromů. Poroste tam celkem 123 nových jabloní  
a třešní. Kácení v aleji, ošetření stávajících stromů a výsadba no-
vých stála více než jeden milión korun. 

— Zástupci Města Hrádku nad Nisou v březnu předali tovární areál 
Bekon stavební firmě Tost, s. r. o. Ta zvítězila ve veřejné soutěži „Re-
vitalizace areálu BEKON – Demoliční práce“ s nabídkovou cenou 
ve výši 28,6 mil. Kč vč. DPH. Bourat se budou všechny budovy 
kromě komína a bývalé ředitelsko-provozní budovy, která je sou-
částí uliční čáry. Demoliční práce by měly skončit v září. 
 

Začíná rekonstrukce Liberecké ulice  
V Hrádku nad Nisou začne rekonstrukce poslední části Liberecké ulice. 
Stavbaři budou pracovat pod železničním přejezdem, v úseku od kři-
žovatky silnic Sokolská a Liberecká směrem do centra až ke křižovatce 
Liberecké ulice a Gen. Svobody. Hotovo by mělo být v září letošního 
roku. Opraví se celkem 208 metrů vozovky a podkladových vrstev. 
Stejně jako výše nad železničním přejezdem se počítá s rekonstrukcí 
obou chodníků a výsadbou zeleně. „Pravostranný chodník se zrekon-
struuje od křižovatky až po ulici Generála Svobody, za přechod přes 
ulici Sokolskou. Vznikne tam parkovací stání z kamenných kostek, 
stejně jako je to na „horní“ Liberecké ulici. Zmodernizuje se i 17 lamp 
veřejného osvětlení,“ dodal starosta Josef Horinka. 

 
— V Hrádku nad Nisou v ulici Grabštejnská a na sídlišti Liberecká se 

rekonstruuje popraskaná kanalizace a zkorodovaný vodovod. Liti-
nové potrubí z roku 1972 stavbaři mění za plastové. Výkopové 
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práce tam začaly v únoru a potrvají do 30. června příštího roku. In-
vestorem stavby za téměř 19,3 mil. Kč bez DPH je SVS, a. s. Město 
zajistí následnou opravu komunikace. 

— Z hasičské nádrže na Dolním Sedle vznikne biotop s vodní plochou 
a odpočinkovými zónami pro místní obyvatele. Levostranný přítok 
Lužické Nisy projde kompletní revitalizací. V nejhlubší části rybníka 
budou dvě mola s dřevěnou terasovou plochou. 

— Mezi sídlištěm Pod Tratí a Legionářskou ulicí město plánuje vybu-
dování parku. Upravit chce také plochu před sokolovnou a svah 
pod sídlištěm, který je v současnosti téměř nepřístupný. Revitalizací 
prostranství vznikne bezbariérové propojení ulice Legionářské, Sa-
dové a Pod Tratí. 

— Rekonstrukce Mateřské školy v Liberecké ulici se chýlí ke konci. Za-
hrnuje rozdělení prostoru bývalého výměníku na dvě části, insta-
laci nových podlah a schodiště, a také vybudování malých kuchy-
něk s výdejními okénky pro každou skupinu dětí zvlášť. Přestavbou 
prochází také původní budova školky. 

 
Město zmodernizovalo varovný informační systém 
Na řadě míst po městě, a nejen v povodňových oblastech, se objevily 
hlásiče s reproduktory, které jsou jednou ze součástí celého systému. 
Instalovaných bylo 120 digitálních hlásičů a 314 reproduktorů v Do-
níně a v Loučné, v blízkosti řeky, v bočních ulicích i po celém Hrádku. 
Jsou např. na Zlaté výšině, v Oldřichově, ve Václavicích, v Uhelné,  
v Dolní Suché a na Horním Sedle. Na Dolním Sedle je nová siréna, 
propojená se stávajícím systémem.   

 
Schránka z kostela vydala svá tajemství 
Makovice s křížem na kostele sv. Bartoloměje v Hrádku se začala ne-
bezpečně naklánět. S jejím sejmutím pomohli příslušníci Hasičského 
záchranného sboru Libereckého kraje, kteří ve čtvrtek 7. září 2013 se 
svojí výškovou technikou a zkušeným lezcem kříž sňali a bezpečně do-
pravili na zem. Poslední oprava horních partií věže proběhla v roce 
1966. V makovici byla ukryta kovová válcová schránka. Vyjmuto bylo 
celkem šest dokumentů různého stáří. Dva téměř nečitelné spisy po-
cházely z oprav věže z let 1783 a 1839. 

 
— Celý školní rok trvala rekonstrukce tělocvičny Základní školy T. G. Ma -

saryka za téměř 9,5 miliónu korun. Pokládala se nová dřevěná  
sportovní podlaha, měnily se radiátory i rozvody vytápění a elek-
troinstalace. Děti mají k dispozici vestavěné lavičky. Obnovou pro-
šlo i vybavení tělovýchovnými prvky, jako jsou tyče a lana pro šplh, 
hrazda, žebřiny, zachované zůstaly gymnastické kruhy. 

— V budově hrádecké radnice začala kompletní rekonstrukce obřadní 
síně a výstavba schodiště na půdu. Pod střechou se začala budovat 
nová vzduchotechnika. 

— Biotop v Loučné se začíná zelenat. Vodní plochy pomáhají zadržet 
vodu v krajině a celý biotop poskytuje útočiště spoustě živočichů. 
Mokřady zaujímají plochu 1 600 m2, tůně dalších 14,5 tis. m2. V lo -
kalitě zadrží 12 tis. m3 vody. 

— Proměnou prošel donínský hřbitov, nacházející se u Rynoltické ulice. 
Po opravě části hřbitovní zdi a hlavní cesty v letech 2017–2018 se 
opravila a staticky zajistila zbylá část obvodové zdi. Pokračovalo se 
i ve zpevňování cest. 

— Budova tzv. Azylu dostala novou fasádu. Nejdříve se pracovalo na 
sanačních pracích kvůli odstranění vzlínající vlhkosti. Až poté 
mohlo dojít k samotné opravě fasády, osazení venkovních para-
petů nebo k opravám kamenných prvků. Restaurátoři se postarali 
také o obnovu historického kamenného erbu. Práce přišly na 
zhruba 1,8 milionu korun. 

— Ve Václavicích slavnostně otevřeli nové odpočinkové místo. Na 
ploše zpevněné dlažbou a perkem je zahloubené ohniště a origi-
nálně řešené masivní lavičky s integrovanými stojany na kola. Upro-
střed měkké písčité kruhové zóny vedle lavic se dvěma stoly vy-
rostla šestihranná konstrukce s prvky pro lezení a šplhání.  
 

V podkroví školy T. G. Masaryka přibydou tři ateliéry 
Žáci a učitelé Základní školy T. G. Masaryka budou mít od školního 
roku 2024/2025 k dispozici tři zcela nové učebny. Vzniknou vestavbou 
do krovů nad původní budovou školy. Učit se v nich bude informatika 
a robotika. Třetí učebna bude sloužit uměleckým oborům. Vestavba 
nových učeben do půdních prostor bude znamenat i zásah do stáva-
jícího krovu, který bude na několika místech zvýšen. Prodlouženo 
bude hlavní schodiště včetně výtahu. 

 
— Město usilovalo o získání podpory na Park a biotop Bekon. Díky 

tomu by v centru mělo vzniknout další místo, kde si lidé budou 
moct odpočinout, využít jej k procházkám nebo posezení. Navíc 
se stezkami propojí Horní náměstí s Václavskou ulicí a spodní částí 
ulice 1. máje. 

— Na břehu Nisy v Hrádku by mohla vzniknout odpočinková zóna. 
Náplavka má přiblížit řeku lidem tak, aby u ní mohli posedět nebo 
do ní třeba i vstoupit. Na pravém břehu Nisy pod Dělnickým do-
mem má podle projektu vzniknout vedlejší rameno řeky v délce 
173 metrů a proměnlivé šířce okolo tří metrů. 

— Po mnoha jednáních se podařilo dospět k dohodě s Libereckým 
krajem o provozu Domu seniorů v Oldřichovské ulici. Úřad má  
v oblasti sociálních a zdravotních služeb velké zkušenosti, a přede-
vším dokáže provoz zajistit ekonomicky. Po schválení i hrádeckými 
zastupiteli jej Liberecký kraj bude provozovat a po 5 letech Domov 
seniorů převezme do svého majetku. 
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Začaly práce na biotopu v Loučné 
Za budovou MŠ a ZŠ v Loučné, na ploše mezi ulicemi Na Hrázi, Har-
tavská a potokem, začal vznikat biotop. Odtěžením bahna do hloubky 
jednoho metru vzniknou dvě tůně propojené zúžením. Hluboké bu-
dou jeden metr. V tůni umístěné blíže Hartavské ulice je navržený 
malý ostrov s keři, který nabídne klidovou zónu zejména pro ptactvo 
v době hnízdění.  Ve třech místech jsou navržené celkem tři mokřady. 
Budou sloužit pro rozmnožování obojživelníků a úkryt pro vodomilné 
živočichy. Část obvodu tůní budou lemovat cesty pro pěší, kočárky  
a osoby se sníženou pohyblivostí.  

 
— Odpočinkové místo v Žitavské ulici je hotové. Slouží pěším turis-

tům, cyklistům, bruslařům a dalším sportovcům.  
— Stavby vodovodu a kanalizace na Dolním Sedle a v Loučné začaly 

v říjnu 2022 stavbou přerušovacího vodojemu u donínského hřbitova. 
V Nové Loučné se staví síť splaškových stok, ale také čerpací stanice 
odpadních vod v dolní části ulice Na Hrázi a výtlak odpadních vod, 
které splašky odvedou do stávající kanalizace v Hartavské ulici. 

— V Oldřichovské ulici odstartovaly přípravné stavební práce k výstav -
bě nového Domova seniorů. Myšlenkou na vlastní domov pro se-
niory, který by sloužil zejména obyvatelům města, se vedení města 
začalo zabývat už v roce 2016. 

— V Oldřichově na Hranicích se začalo s rekonstrukcí sportoviště pro 
odrostlejší děti a dospělé. Je vybavené pevně zabudovanými bran-
kami, basketbalovými koši s deskou, volejbalovými a tenisovými 
sloupky a odnímatelnými brankami na fotbal. 

— V areálu stadionu v Doníně vzniklo nové workoutové hřiště. Mohou 
jej využívat nejen sportovci na tréning extrémních překážkových 
sportů, ale i horolezci, běžci a vyznavači workoutu pro fyzickou pří-
pravu. 

— Jídelna na Základní škole T. G. Masaryka se dočkala modernizace. 
Došlo ke kompletní rekonstrukci vnitřních prostor. Nově se udělaly 
podlahy, světla, dveře i vybavení. Slouží nejen dětem z hrádeckých 
škol, ale vaří také například pro seniory. 

— V Okružní ulici stavbaři dokončili výstavbu nového chodníku. Chod -
ník, po kterém řada obyvatel volala, zlepšuje bezpečnost chodců 
na trase vedoucí hlavně do Loučné. 

— Město dokončilo rekonstrukci bývalé celnice. Vnitřní prostory ob-
jektu prošly kompletní obnovou. Nově se dělala také okna a nad 
rámec původního projektu se vyměnila i střešní krytina. 

— Rekreační areál Kristýna změnil systém parkování. Obsluhu nahra-
dil automatizovaný parkovací systém. Vybavený je dvěma kontrol-
ními stanovišti se závorami. 

Vnitroblok Žitavské ulice se proměnil 
Město přestavělo vnitroblok Žitavské ulice v Hrádku nad Nisou. Oby-
vatelé tam mají k dispozici více parkovacích míst i zóny pro odpočinek. 
Nad rámec původního projektu se podařilo vyřešit a zlikvidovat i dva 
historické septiky, které v minulosti působily problémy. Za akci město 
zaplatilo přibližně pět milionů korun a uhradilo ji kompletně ze svého 
rozpočtu. Na přípravě projektu se podíleli sami obyvatelé. 
 
— V bývalé cihelně vznikl tzv. pumptrack. Využívat jej mohou zejména 

cyklisté, ale jezdit se na něm bude i na skateboardech, longboar-
dech, inline bruslích nebo koloběžkách. 

— V areálu donínského stadionu vzniklo nové odpočinkové místo. Ze-
leň, lavičky a hrací prvky by měly zpříjemnit volný čas rodičům  
s dětmi nejen z Hrádku nad Nisou, ale i poutníkům na turistické 
Hřebenovce a cyklotrase Odra – Nisa. 

— Pod okružní křižovatkou na silnici I/35 u Hrádku n. N. začala stavba 
zasakovacího poldru. Zadržuje vodu, která byla dříve odváděná 
jen úzkým korytem podél komunikace do Oldřichovského potoka.  

— V areálu bývalého hliniště hrádecké cihelny byly obnovené tůně. 
V rámci stavby bylo ve svazích vybudovaných 5 úkrytů pro živočichy. 

— Cenu starosty si na Společenském večeru převzali rodina Kirsch-
nerova za přestavbu a provozování Wohlmannova statku, členka 
Svazu postižených civilizačními chorobami Marta Holá, mažoretka 
Karolína Boudová a Teodor Sebastián Šimáček, který se věnuje 
scoo teringu. 

 
Informační centrum je v novém 
Po několikaměsíční rekonstrukci se Infocentrum opět nastěhovalo do 
prostor v Bráně Trojzemí. Hlavním důvodem jeho přestavby bylo jeho 
rozšíření, a to propojením dřívějších prostor s provozovnou zaniklé 
trafiky, která po ukončení provozu marně hledala nového nájemce. 
Návštěvníci v Infocentru mají více místa u přepážky a novou místnost 
s informačními materiály. Více prostoru je i v zázemí. Došlo i ke zvět-
šení skladu zásilek. 

 
— V budově hrádecké radnice je nová elektroinstalace. Rekonstrukce 

se týkala slaboproudých i silnoproudých rozvodů, které už byly ne-
vyhovující, částečně hliníkové a částečně měděné. Vyměnit potře-
boval i starý rozvaděč, který neodpovídal současným požadavkům. 

— Město Hrádek nechalo vyrobit a osadit kovovou rampu u Domu  
s pečovatelskou službou v Žitavské ulici. Díky svému sklonu umož-
ňuje snazší přístup.  

— Parčík u bývalého kina v Hrádku prošel proměnou. Některé z dře-
vin bylo nutné odstranit. Přibyly tam přes dvě desítky stromů a na 
třicet keřů, zpevněná cesta, nový trávník i dřevěná plastika. 
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Nové komunitní centrum SENÍK 
Město Hrádek zrekonstruovalo budovu ze 70. let v Komenského ulici. 
Nahradila ji stylová stavba s názvem SENÍK. Má navozovat atmosféru 
a vůni dávných časů a příjemných vzpomínek. Použité dřevo, vnitřní 
prosklené panely vyplněné senem a další prvky evokují časy, když 
seno vonělo světnicemi starých stavení a chalup. Součástí rekon-
strukce byla i revitalizace přilehlé zahrady. 

 
— Rekonstrukce Liberecké ulice začala 23. září 2019 rekonstrukcí ply-

novodu. Na den přesně o dva roky později tam byl obnovený 
obousměrný provoz s tím, že se ještě dokončoval poslední úsek  
v horní části ulice. V polovině listopadu se ještě sázely stromy a keře 
a dokončovaly se úpravy budoucích zelených pásů. 

— Město začalo s přípravou projektů na revitalizaci dvou sídlišť, a to 
na Liberecké a Pod Tratí. Začátkem října se uskutečnilo setkání 
s obyvateli. 

— Na hřbitově je nové sociální zázemí. Moderní toalety jsou umístěné 
v nové přístavbě po pravé straně od vstupu na hřbitov. 

— V budově ZŠ Lidická byla dokončena rekonstrukce tělocvičny.  
Zahrnovala novou podlahu, obložení stěn a výmalbu. Opravilo se 
i sociální zázemí tělocvičny, úklidová komora a šatny. 

— V letních měsících došlo k rekonstrukci chodníku v ulici Stará. Přes 
půl kilometru dlouhý chodník vedoucí od viaduktu na Oldřichovské 
až po železniční přejezd na Liberecké doplnilo i veřejné osvětlení. 

— Zastupitelé schválili přestavbu kluziště. Vybírali z několika studií. 
Při hlasování o návrhu rozhodovalo více faktorů. Mimo jiné také 
jeho začlenění do stávající zástavby, výška a mohutnost celé stavby 
a v neposlední řadě i celkový vzhled. 

— Město koupilo parkoviště před bývalou Pragovkou. Stalo se vlast-
níkem pozemků o celkové ploše 13 tis. m2 zahrnujících parkoviště, 
prostor bývalé kolárny i velkou část zarostlého prostoru za nimi až 
k hranici soukromého parkoviště Na Jihu. 

 
Město má nový geopark 
V poslední červnový den byl na Oldřichovské ulici otevřen geopark. 
Vyplňuje proluku mezi mateřskou školou „V Zahrádce“ a obytným 
blokem směrem k Oldřichovu. Vedle cestiček a laviček v něm je 25 so-
litérů v průměru o tunové hmotnosti. Jedná se o pestrou směsici.  
Ačkoli sem byly kameny dovezené ze všech možných koutů Česka, 
celá řada z nich dokumentuje geologii našeho regionu. 
 
— Od 1. července začal zkušebně jezdit autobus mezi terminálem  

veřejné dopravy a Kristýna – sever.  
— Nové školní hřiště v Doníně si v době vyučování a provozu školní 

družiny mohou užívat děti, po škole potom sportovní spolky i místní 
obyvatelé. Pro veřejnost je určen samostatný vchod brankou v rohu 
hřiště z ulice Za Školou. 

— V ZŠ Loučná město začalo budovat výtah. V rámci projektu se vy-
budovala výtahová šachta a výtah přisazený k jižní fasádě budovy.  

— Město zahájilo rekonstrukci vodovodu na Uhelné. Změna se dotkla 
i části přípojek směřujících k jednotlivým odběratelům ležících pod 
silnicí nebo veřejným prostranstvím. 

— Město zmodernizovalo informační systém. Původní systém se dopl -
nil. Nový systém využívá SMS zprávy, emaily, web, případně sociální 
sítě.  

— V Oldřichově na Hranicích se dokončila výstavba nového hřiště. 
Také parčík prošel proměnou. Obojí slouží jak obyvatelům obce, 
tak turistům, kteří tudy procházejí nebo projíždějí.  

— V ulici U Gumovky město vybudovalo nový chodník, veřejné osvět-
lení a opravilo komunikaci.  

— Stavba hrádecké knihovny uspěla v krajské soutěži Stavba roku  
a získala třetí místo. Knihovna je součástí multifunkčního centra 
Brána Trojzemí a byla postavená na místě bývalé pekárny. Město 
přišla na 15 miliónů korun. 

— V sobotu 19. září byla slavnostně otevřená zrekonstruovaná Schu-
bertova vila. Už od jara roku 2020 sloužila a stále slouží jako  
Komunitní centrum. 

 
Fotbalový stadion prochází rekonstrukcí 
Na fotbalovém stadionu začala další etapa jeho rekonstrukce. Budo-
vala se hlavní tribuna, vstupní brána i trávník. Staré bariéry byly na-
hrazené novými, hliníkovými. Celý areál se dočkal nového oplocení  
i parkovacích míst. Už v roce 2019 se na fotbalovém stadionu podařilo 
obnovit umělý trávník na tréninkovém hřišti a vybudovat závlahu hlav-
ního hřiště. 

 
— Bývalé kino město přestavělo na byty. Celkem tam je sedm byto-

vých jednotek. 
— Město začalo budovat parkoviště v Lidické ulici. Stavbaři odstranili 

staré panely a nahradili je asfaltem. Celkem tam vzniklo 29 parko-
vacích míst. 

— Josef Horinka byl předsedou oddílu kopané FK Slovan Hrádek nad 
Nisou 1910 celkem 25 let. Od ledna 2020 jej na postu vystřídal On-
dřej Holeček. 

— V polovině února odstartovala další etapa rekonstrukce Liberecké 
ulice rekonstrukcí vodovodu a kanalizace. 

— Na Společenském večeru ocenění starosty získali boxer Milan 
Suchá nek; žáci ZŠ Lidická Jakub Jirkal, Maxim Matouš, Josef Straka 
a učitelka Monika Filipová za účast v robotické soutěži VEX IQ; cyk-
lista Jaroslav Sedláček, biatlonistka Jana Farská; triatlonista Pavel 
Jindra; triatlonista Tomáš Strnad; kickboxer Marian Tůma; fotbalista 
Radim Černický a mažoretky Viktorie Janďurová a Nella Pavlíčková.
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Nová knihovna se otevřela 28. října 
V den státního svátku, v pondělí 28. října 2019, se do nové městské 
knihovny poprvé mohli podívat čtenáři. Stavba byla zahájená v únoru 
2020 a trvala 20 měsíců. Budova je součástí areálu multifunkčního 
centra Brána Trojzemí na Horním náměstí a vyrostla na místě tzv. pe-
kárny. S tou ji spojují zachráněné cihly, použité ve fasádě průčelí. 
Stavba i s vybavením vyšla na asi 17 mil. Kč. Projektoval ji Projektový 
atelier David a stavěla První podještědská stavební spol. s r. o. 

 
— Sál starého kina v ulici 1. máje je zdemolovaný. Zachované zůstalo 

pouze průčelí budovy. Město na ploše naplánovalo výstavbu 
domu se sedmi sociálními byty za 21,8 miliónu korun. 

— Kompletní rekonstrukcí včetně uložených podzemních sítí prošla 
Komenského ulice před ZŠ T. G. Masaryka.  

— V Luční ulici město nechalo dosázet oboustrannou alej. Roste tam 
45 stromů javorů babyka. 

— Jedním ze zvyků patřících k Hrádeckým slavnostem je i symbolické 
předání jedné opravené drobné památky obyvatelům města. Pieta 
v Doníně se letos stala další v dlouhé řadě. 

— Cenu Města Hrádek nad Nisou si 28. října převzali Helena Jirán-
ková za svou dlouholetou činnost v předškolním vzdělávání,  
Miroslav Řezníček za dlouholetou práci pro město ve funkci člena 
zastupitelstva města a Leoš Mayer za mimořádný počin spojený  
s hrdinstvím a odvahou v době totality. 

— Sál kulturního domu Beseda má nový zvuk i osvětlení. Návštěvníci 
si můžou všimnout zejména osvětlení. Na stropě je zavěšených pět 
nových lustrů, nová světla jsou i po obvodu sálu a na balkónech. 
 

Začala obnova tří drobných památek 
V Hrádku nad Nisou začaly v září 2019 restaurátorské práce na třech 
drobných kulturních památkách. V Liberecké ulici byl opravený kříž 
s ukřižovaným Kristem. U odbočky ke hřbitovu v Liberecké ulici restau-
rátoři opravili sochu sv. Anny. Od základu byl kamenosochařskou 
rekon strukcí obnovený tzv. Zwergerův kříž, který stával v Luční ulici  
u lávky U Koruny. 

 
Revitalizace aleje na Uhelné skončila 
Kompletní úprava starobylé lipové aleje lemující vstup do Uhelné 
skončila. Pod úrovní silnice navíc vzniklo dětské hřiště, přímo před ka-
pličkou odpočívadlo pro turisty a návštěvníky obce. Před vstupem do 
kaple plochu zpevnila žulová dlažba a na protilehlé straně cesty je 
rozšířená volná plocha. Prostor před kaplí tak nabývá podobu návsi, 
přirozeného centra dění, a dává stavbě náležitě vyniknout. 

— V Žitavské ulici v Hrádku v dubnu skončila revitalizace aleje. Staré 
stromy byly prořezány a ty, které byly v nevyhovujícím stavu, na-
hradila nová výsadba. 

— Starosta Josef Horinka podepsal smlouvu s Markem Langem, za-
stupujícím společnost EEH, s. r. o. Na jejím základě z provozu  
větrných elektráren nad Václavicemi dlouhodobě plyne příjem do  
rozpočtu města, zejména do Fondu rozvoje Václavic a Uhelné. 

— Na sídlišti Pod Tratí vzniklo nové sportoviště. Nahradilo pískový 
plácek, kde se také sportovalo. Jeho součástí je multifunkční hřiště 
na míčové hry s umělým trávníkem. 

— V průmyslovém areálu bývalého Bekonu proběhla formou hloub-
kových vrtů druhá etapa ověřování ekologické zátěže, kterou tam 
zanechala výroba před rokem 1990. V roce 2019 byla hmota zís-
kaná z vrtů podrobena analýze na znečištění spodní vody. V roce 
2018 se průzkum zaměřil na vzorky z konstrukcí samotné budovy. 

— Město začalo upravovat komunikaci před ZŠ v Doníně. Vznikl tam 
záliv pro autobusovou zastávku, upravily se chodníky i přechody 
pro chodce. 
 

Rekonstrukce Koníka je dokončená 
V Žitavské ulici stavbaři dokončili druhou etapu rekonstrukce postáv-
kového domu Koník. Zatímco v první etapě dostala přednost střecha 
a přízemí, v roce 2018 se stavělo hlavně ve druhém nadzemním pod-
laží. Opravené bylo především hrázdění obvodových stěn. Některé 
díly se musely nahradit, stejně jako okna. Opravou prošly i oba štíty. 

 
— Ocenění města si 28. října převzali Jana Němečková za obětavou  

a dlouholetou práci v oblasti sociálních služeb; František Hovorka 
za dlouholetou trenérskou činnost s mládeží v oblasti sportu; Jiří 
Zeman za obětavý zásah při jarním požáru pečovatelského domu 
v Chotyni; Jaromír Mottl za dlouholetý přínos v oblasti požární 
ochrany a bezpečnosti ve městě a František Šedina in memoriam 
za dlouholetou trenérskou činnost s mládeží v oblasti sportu. 

— Sousoší Piety v Doníně se dočkalo kompletního restaurování. Sou-
soší zobrazuje Pannu Marii Bolestnou držící na kolenou Krista. Dílo 
pochází z roku 1803. 

— V sokolovně město zrekonstruovalo chodbu a sportovci začali vy-
užívat šest nových šaten. Práce se přesunuly do krčku, který spojuje 
šatny s malou tělocvičnou. 

— Po revitalizaci zahrady MŠ v Loučné a MŠ Liberecká město naplá-
novalo revitalizaci dalších dvou školkových zahrad. Upravoval se 
prostor pro venkovní hru dětí v MŠ Oldřichov a MŠ Donín. 

— V říjnu město dokončilo rekonstrukci toalet v Domě kultury Beseda. 
Zároveň se upravoval prostor šaten. 
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— Silnice v Oldřichově na Hranicích je hotová. Její delší část patří  
Libereckému kraji, který se stal většinovým investorem. Zbylou část 
rekonstrukce platil Hrádek nad Nisou, který silnici převzal do své 
správy. 

— Na sídlišti Pod Tratí přibyla parkovací místa. Místa pro auta vznikla 
mezi nejvyššími domy. Součástí prací na sídlišti byla výstavba no-
vého chodníku u panelového domu pod prodejnou Penny. 
 

Město začalo plánovat nákladnou rekonstrukci škol 
Město začalo plánovat nákladnou rekonstrukci dvou svých škol za  
70 miliónů korun. Konkrétně školy ZŠ Lidická a ZŠ T. G. Masaryka.  
Počítalo se se stavbou nových odborných učeben, bezbariérovými 
vchody, s kompletní rekonstrukcí vnitřku přístavby ZŠ T. G. Masaryka, 
automatickým systémem větrání v celé škole nebo dalšími energetic-
kými úsporami v ZŠ Lidická. 
 
— Restaurátoři demontovali a opravili čtyři ciferníky hodin z Chrámu 

Pokoje. Ciferník z věže kostela sv. Bartoloměje se nepodařilo za-
chránit a musel jej nahradit ciferník nový. 

— Město začalo s přípravou víceúčelového domu pro seniory v Oldři-
chovské ulici. Moderní dům v tzv. Pasiv plus nabídne 24hodinové 
služby i lidem s Alzheimerovou nemocí. 

— V srpnu se na prostranství před kostelem sv. Bartoloměje vrátily 
zbývající dvě restaurované sochy sv. Jana Křtitele a sv. Jana Nepo-
muckého. Zimu přečkaly v restaurátorské dílně Atelieru Wágner, 
kde prošly důkladným restaurátorským zásahem. 

— Prostory pro tzv. dětskou skupinu pro děti od dvou let začaly vzni-
kat v bývalém výměníku u MŠ Liberecká. Se školkou jsou nové pro-
story propojené krčkem. Pracovalo se i na výměně oken nebo na 
zateplení střechy a obvodových stěn a na nové fasádě.  

— Začala druhá etapa rekonstrukce sokolovny, která spočívala hlavně 
ve zlepšení sociálního zázemí. Její součástí bylo také vybudování 
zcela nového spojovacího krčku, kterým vznikl samostatný přístup 
do malé tělocvičny. 

— Zastupitelé schválili nové logo města, které vytvořil grafik Ondřej 
Horáček. Nové logo převzalo všechny historické elementy (hradby, 
lilie, orobince, poštovní trubku). Barevnost se snížila na tři barvy. 
 

Na Kristýně vznikla cesta přes pláže 
V březnu 2018 pokračovaly práce v městském rekreačním areálu Kris-
týna. Stavbaři se zaměřili na novou cestu přes pláže. Na rozdíl od 
stezky po hrázi má přírodní povrch a místy vede po terasách zpevně-
ných kamennými balvany.  

 
— V únoru začala demolice kvůli výstavbě nové knihovny. Nejnároč-

nější operací bylo odstranění krovu a bourání zdiva. Rozebírání 

probíhalo šetrně. S částí cihel se počítalo na obložení nové čelní 
stěny knihovny. 

— Na Společenském večeru ocenění starosty získali Jaroslav Jiránek 
za iniciování obnovení dětského oddílu volejbalu v Hrádku, foto-
graf Roman Sedláček, autoři publikací Marek Řeháček a Petr Ferdyš 
Polda, snowboardistka Lucie Kořínková a vytrvalostní sportovec  
Tomáš Strnad. 
 

Hřbitovní zeď v Doníně 
S příchodem podzimu stavbaři dokončili opravu části čelní zdi hřbi-
tova v Doníně. Proti původním předpokladům se protáhla. Až po ro-
zebrání kácejícího se zdiva vyšlo najevo, že pod ním není prakticky 
žádný základ. Ten se musel udělat nově. Samotná zeď se pak na nový 
základ stavěla převážně z původních cihel. 

 
— U příležitosti oslav Dne samostatného československého státu 

město Hrádek ocenilo za celoživotní práci v oblasti školství a vzdě-
lávání Zdenu Vachkovou a Václava Havla za jeho dlouholetou an-
gažovanost při kulturních a společenských akcích města. 
 

Začala rekonstrukce kaple na Uhelné 
V červenci 2017 začaly práce na záchraně kapličky na Uhelné. Z ob-
jektu, který po druhé světové válce na nějakou dobu ztratil svůj  
význam, stály už jen obvodové zdi. Záchrana kapličky byla další akti-
vitou Česko-saského projektu Paměť v krajině Trojzemí. Kapli si na 
Uhelné postavili předci v roce 1867. Byla zasvěcená Panně Marii Po-
mocné. 

 
— V Domě s pečovatelskou službou v Nádražní ulici naproti poště se 

kompletně měnily dlažby na balkonech. V minulosti nebyly dobře 
udělané. 

— Od začátku roku probíhaly stavební práce v takzvané ruské vile  
v Liberecké ulici. Vzniklo tam osm bytů s dispozicí 2 + kuchyňský 
kout. Při rekonstrukci nešlo jen o výstavbu bytů, ale i o záchranu 
zajímavé vily i s ozdobami vystupujícími ze zdi. 
 

Rekonstrukce vodovodu a kanalizace 
Na konci dubna 2017 začala dva roky připravovaná rekonstrukce ka-
nalizace a vodovodu v Oldřichovské a Husově ulici. Navázala na ni 
kompletní oprava povrchu. Nejvíce se tehdy dotkla obyvatel ulic a lidí 
zaměstnaných v průmyslové zóně. Práce začaly frézováním živičného 
povrchu komunikace od viaduktu směrem ke kruhové křižovatce. 

 
— Na nároží u podstávkového domu Koník začala revitalizace ne-

dávno rozebrané kapličky. Kousek po kousku ji sestavili v místě, 
kde je všem na očích. To vše díky česko-polskému projektu „Pre-
zentace zapomenutých historických památek“.

116. číslo | červen 2024 

www.hradek.eu



Azyl už není kulturní památkou 
Jeden z objektů tzv. Azylu, torzo č. p. 65 a 66, už není na Seznamu 
kulturních památek. Město usilovalo o změnu statutu objektu, aby 
mohlo řešit jedno z neutěšených míst v centru města. Objekt se i tak 
nachází v památkové zóně. Prvním krokem proto byl archeologický 
průzkum. Město zvažovalo, že v budově bývalého Azylu by mohlo 
být zdravotní středisko. 

 
— Město začalo s přípravami rekonstrukce Schubertovy vily. Počítalo 

se se zachováním původních oken, dveří, mříží a dalších prvků, 
včetně doplnění původních okenic. 

— U příležitosti vzniku samostatného československého státu od před-
stavitelů Hrádku nad Nisou ocenění města převzali sólista Opery 
Národního divadla v Praze Luděk Vele a Jan Krečman, úspěšný 
automobilový závodník a pořadatel Rallye Lužické hory. 
 

Do Václavic se vrátily dvě památky 
Václavice jsou obcí, kde se dochovalo nebývalé množství drobných 
památek. V neděli 30. října 2016 byly veřejnosti slavnostně odhaleny 
další dvě z nich, které dobrovolníci zachránili. Na rozcestí pod statkem 
našel nové místo pískovcový podstavec se zcela novou sochou sv. Josefa. 
Jejím autorem je akademický sochař Michal Moravec. Wohlmannův 
kříž se pak nachází v polích nad statkem. Jeho chybějící části byly dopl -
něné, samotný kříž byl sestavený na místě. 

 
— Vedení města se seznámilo se studií přestavby tzv. Ruské vily. 

V domě se původně nacházely čtyři velké bytové jednotky. Díky 
přestavbě a využití podkroví tam může bydlet celkem osm rodin. 

— V sokolovně proběhla první etapa rekonstrukce. Vyměnila se pod-
laha ve velkém sále a také topná soustava.  

— Město dokončilo rekonstrukci krovu nad restaurací Camelot. K zá-
chraně konstrukčních částí krovu došlo po dohodě se statikem  
a památkářů. 

— Ve Václavicích restaurátoři opravili křížek z roku 1788. Poškozený 
byl pískovcový sokl i samotný litinový kříž. Byl nahrazený kompo-
zitem, tedy materiálem vlastnosmi podobným litině. 

— Město získalo dvě dotace. Jednu na rekonstrukci chodníku v Libe-
recké ulici. Druhou na výstavbu nového chodníku v Doníně. A to 
v úseku od mostu U Nývltů až na konec katastrálního území města 
směrem k Chotyni.  

— Základní umělecká škola dostala nové prostory. Vznikly na základní 
škole T. G. Masaryka rekonstrukcí bývalého služebního bytu škol-
níka. 

— V srpnu 2016 proběhla demolice budovy bývalé MŠ v Legionářské 
ulici. 
 

Otevření zahrady MŠ Liberecká 
Mateřská škola Liberecká se dočkala nové zahrady. Děti mají k dispo-
zici velký altán, herní prvky z kvalitního dřeva s dlouhou životností, 
malou zahrádku i vodní labyrint. Obdobně, jako ve školce na Libe-
recké ulici, podařilo se zcela předělat zahradu i pro MŠ v Loučné.  

 
— V Nové Loučné stavbaři dokončili stavbu mostku v ulici Na Hrázi. 

Rekonstrukce začala v říjnu 2015 a stála 2,1 miliónu korun. 
— Vedení města rozhodlo, že na střechu Domu kultury Beseda se 

vrátí břidlicová střešní krytina. Dům na náměstí je vedený na Sezna -
mu kulturních památek. 

— Na Společenském večeru si cenu starosty města odnesli učitelka 
Jana Czuchová, Hana Prchlíková za pořádání divadelní přehlídky 
dětského divadla Hrádecké divadelní jaro, učitel Luboš Lachman 
ze ZUŠ v Liberci, triatlonista Pavel Jindra a fotbalista František Kordík. 

— V budově radnice je od prosince 2015 k dispozici nový výtah. Je 
přímo naproti schodišti. Jeho realizace stála 1,9 miliónu korun. 
 

Podpis smlouvy s VGP 
Od poloviny července do konce října roku 2015 probíhala veřejná sou-
těž na prodej pozemků v průmyslové zóně v Hrádku nad Nisou. Pro-
dat se zatím podařilo jeden ze dvou pozemků, zhruba ohraničený 
státní hranicí, stávajícím areálem společnosti Drylock. Kupní smlouvu 
podepsali v prosinci 2015 starosta Hrádku nad Nisou Josef Horinka  
a Jan van Geet, jednatel kupující společnosti VGP.  
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— Budova MŠ a ZŠ v Loučné má novou fasádu. Stejně jako u ZŠ v Do-
níně stavbaři zachovali ozdobné prvky. 

— V podvečer státního svátku 28. října 2015 se cenu města převzali 
primátor Žitavy Arnd Voight a Jan Šedina za dlouholeté působení 
v hrádeckých spolcích a sportovních klubech. 

— V říjnu 2015 byla dokončená rekonstrukce ZŠ Donín. Škola se zate-
plovala, vyměnila se okna, kotle a termohlavice na radiátorech. Na 
fasádě se zachovaly zdobné prvky. 
 

Benar v rukou studentů 
V ateliérech Technické univerzity v Liberci se hrádečtí zastupitelé 
včetně starosty a místostarosty i zaměstnanci městského úřadu sezná-
mili s průběhem ročníkových prací věnovaných budoucímu využití 
továrních budov po bývalém Benaru. Vznikly celkem tři studie. 
Všechny návrhy počítaly se stavebními úpravami, které navenek při-
znávají původní industriální charakter budovy. Všichni zároveň řešili 
odlehčení celého komplexu zpravidla demolicí určitých částí. 

 
— Ve Václavicích byl obnovený další křížek. Památku nechal v roce 

1811 postavit Josef Wagner. 
— Město začalo s přípravami rekonstrukce vodovodu, kanalizace, 

chodníků a silnice v Oldřichovské ulici a přilehlých uličkách. 
— Na jaře 2015 začaly práce na obnově zeleně na dalších pěti místech 

ve městě. Proběhla revitalizace dubových alejí v ulicích Lidická  
a Hartavská, obnovil se parčík na Horním sídlišti, v Doníně u auto-
busové zastávky a na Zlaté výšině. 

— Budova Lidového domu prošla postupnou rekonstrukcí. Poslední 
etapa zahrnovala výměnu oken a opravu fasády. 

— Hrádek a Kralupy nad Vltavou se staly partnerskými městy. 
— Na Zlaté výšině v říjnu skončila revitalizace parku. Zásadními změ-

nami prošla zeleň, síť cest i mobiliář.  
— Při vjezdu do Václavic směrem od Chrastavy je obnovený rybník. 

Po rekonstrukci hráze a vybudování nové výpustě se v dubnu na-
pustil vodou. 
 

Opravy v Chrámu pokoje 
Důstojné ticho pod klenbami Chrámu pokoje vystřídal na jaře 2015 
rachot kladiv, sbíječek a vrtaček. Jedna z dominant středu města ne-
slouží jen liturgickým účelům. Často poskytuje útočiště i zajímavým 
kulturně společenským akcím. Proto se práce na údržbě kostela letošní 
jaro zaměřily na úpravy výstavního systému. 

 
— V březnu 2015 začala rekonstrukce ulice Na Příkopech a na Zlaté 

Výšině. Obyvatelé ulice Na Příkopech se dočkali nové kanalizace, 
vodovodu a plynovodu a nových povrchů, vjezdů k domovům  
a odstavných stání. 

— Na Společenském večeru starosta města ocenil Andreu Vinšovou 
a Pavlu Bláhovou za pomoc dětem v dětských domovech, hudeb-
níky Ivana Achera a Janu Vébrovou, kickboxera Mariána Tůmu  
a sportovce Jakuba Podzimka. 

— Zastupitelé města v srpnu 2014 schválili nákup tzv. Ruské vily a při-
lehlých pozemků za 2,5 miliónu korun. 

— Úspornější a ekologicky šetrnější je hospodaření s teplem v budově 
s pečovatelskou službou naproti poště. Vyměnila se okna, změnil 
se systém vytápění. O úspornou dodávku tepla se stará dvojice te-
pelných čerpadel využívající energii získanou z hlubinných vrtů.  
 

Skončila I. etapa oprav domu Koník 
V listopadu 2014 byla slavnostně ukončená I. etapa rekonstrukce 
domu „Koník“. Kompletní rekonstrukcí prošla nosná konstrukce 
domu, prostory v přízemí a střecha. V příští etapě město počítá se 
stejně důkladnou obnovou prvního patra. 

 
— Cestující od září 2014 na autobusovém nádraží v Hrádku před ne-

příznivým počasím ochraňuje zástěna s kovovou konstrukcí. 
— Prázdniny umožnily provést rozsáhlejší úpravy sociálních zařízení 

MŠ v Liberecké ulici. V přízemí se pokládala nová dlažba a kom-
pletně se předělávaly toalety.  

— Ve všech patrech budovy radnice proběhla rekonstrukce sociálních 
zařízení. Toalety sloužily v původní podobě od oprav radnice pro-
vedených po požáru v roce 1982, tedy více než 30 let.  

— Mokřadu mezi starým silničním přechodem do Polska a Kristýnou 
nechalo město postavit chodníčky na pilotech. Jednu z tras bez-
bariérovou.  

— Hřbitov v Hrádku prošel kompletní opravou. Příčný chodník na 
úrovni kříže spolu s přístupovým prostorem k rozptylové loučce je 
vydlážděný. Pravá loď budovy dostala novou střechu. Opravenou 
střechu má i zvonice nad hřbitovním vstupem. 

 
Obnova veřejného osvětlení 
V roce 2014 začala postupná obnova veřejného osvětlení ve městě  
i v jeho okrajových částech. Spočívá jak ve výměně svítidel, tak obnově 
rozvodů a instalaci moderních prvků umožňujících kontrolu řízení  
a regulaci osvětlení. Výsledkem jsou snížené náklady na odstraňování 
závad a téměř poloviční spotřeba elektrické energie oproti roku 2013. 
 
— V roce 2012 se podařilo opravit většinu komunikací, které byly  

poškozené při bleskových povodních v roce 2010. V roce 2013 se 
podařilo opravit propustek v Kančí rokli v Dolní Suché a část ko-
munikace. V květnu pak byla dokončena stavba mostu přes řeku 
Nisu v Lidické ulici.
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Obnova toku Lužické Nisy trvala rok 
Více než rok trvaly práce na obnově toku Lužické Nisy v Hrádku nad 
Nisou. Upravovala se většina z 5,5 kilometru dlouhého úseku od Troj-
mezí po hranici města se sousední Chotyní. Odstranění povodňových 
škod ze srpna 2010 si v tomto úseku vyžádala bezmála 69 milionů ko-
run. Obnova řešila zkapacitnění úseků, které byly při povodních nej-
problémovější, sjednocení podélného sklonu dna a zajištění stability 
opevnění břehů. Byly obnoveny břehové zdi obložené kamenným ob-
kladem. Většina břehů byla opatřená kamennou rovninou a těžkým 
kamenným záhozem, který zabrání nestabilitě břehu v případě další 
velké vody. Celkem bylo v Hrádku vybudováno 544 m zdí s výškou 
od dvou metrů. 

 
— Město připravilo obnovu lipových alejí na hřbitovech v Liberecké 

ulici a v Doníně. Lípy, jejichž stáří se pohybovalo od 82 let, byly 
často nevzhledné, některé podle vyjádření dendrologa i nebez-
pečné. Pokácené stromy nahradily vzrostlé stromy. 

— V den státního svátku 28. října starosta Josef Horinka ocenil čtyři 
významné osobnosti města. Převzali si je první porevoluční starosta 
Jaroslav Čarnogurský, fotograf Petr Mayer, člen hrádeckého diva-
delního souboru Vojan Jan Sladký a zakládající člen hrádeckého 
Klubu horolezců Jiří Zárybnický. 

— V Hrádku nad Nisou se začala plánovat revitalizace dalšího úseku 
cyklostezky vhodného i pro bruslaře. Na cyklotrase vedoucí k hra-
ničnímu přechodu v Polsku zámkovou dlažbu nahradil asfaltový 
povrch. 

— Město Hrádek nad Nisou, akciová společnost Kristýna a architek-
tonická kancelář Mjölk jednali o spolupráci ohledně zvelebení re-
kreačního areálu Kristýna. Mezi návrhy byly například plovárna 

s moly nad hladinou a dřevěnými plochami pro odpočinek, skákací 
věže s rampami, umělý ostrov pro bouldering nebo dětské hřiště 
a lavičky různých tvarů. 

 
V červnu se otevřel most mezi Sieniawkou a Žitavou 
Mezi polskou Sieniawkou a německou Žitavou se v červnu otevřel 
nový most přes řeku Nisu. Řidiči tak mohli začít využívat kruhový  
objezd u Oldřichova a průtah za hranice. Zároveň začaly práce na  
posledním úseku rychlostní silnice u Václavic. Nová silnice 35 z Bílého 
Kostela do Hrádku nad Nisou na Liberecku se pro dopravu otevřela  
1. července. Za výstavbu zhruba 7,6 kilometru dlouhé komunikace 
Ředitelství silnic a dálnic zaplatilo bezmála dvě miliardy korun. 

 
— V srpnu začala stavba vodovodu a kanalizace v Souběžné a Dubové 

ulici v Doníně. Šlo o poslední ulice v Hrádku nad Nisou, kde nebyl 
vodovod, ale lidé tam byli odkázaní pouze na vodu ze studní. Vo-
dovod a kanalizace se přivedly i k nepřipojeným domům v Rynol-
tické ulici. 

— V domově s pečovatelskou službou v Žitavské ulici se vybudoval 
výtah, díky kterému je celý objekt bezbariérový. Zpřístupnil 
všechna podlaží v domě. U hlavního schodiště je k dispozici šikmá 
plošina, takže ani schody už nejsou překážkou vstupu do domu. 

— V průběhu prázdnin se děti dočkaly dvou nových dětských hřišť. 
První z nich je u ZŠ Lidická, druhé se vybudovalo u řeky Nisy, ne-
daleko mostu v Lidické ulici.  

— Projekt revitalizace centra Hrádku nad Nisou získal zvláštní cenu  
v soutěži Cesty městy pořádané Nadací Partnerství. Porota ocenila 
zejména harmonizaci pěší, cyklistické a motorové dopravy v centru. 
Líbila se jí i nová podoba náměstí z roku 2011, která nevyloučila 
motorovou dopravu. Prostor tam dostali i chodci a cyklisté. Porota 
zároveň ocenila i bezbariérovost celého náměstí. 
 

Město se vrátilo k historické podobě znaku 
Město Hrádek nad Nisou se vrátilo k historické podobě znaku. Z re-
šerže archivních pramenů, kterou vyhotovil heraldik Stanislav Kasík, 
vyšlo najevo, že v minulosti používaný znak města neodpovídal his-
torickým souvislostem. Podoba znaku vychází z otisků pečetí použí-
vaných od konce 16 století. Lilie nad otevřenými hradbami pocházejí 
z erbu šlechtice Jiřího Mehla ze Střelic. Dříve byla ve znaku města 
barva lilií nad hradbami zlatá, nicméně panovník měl v erbu stříbrnou 
barvu lilií. Z erbů jeho manželek je ve znaku vyobrazená červená lo-
vecká trubka a orobince, které v minulosti zaměnili za klasy obilí.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
— Město rozšířilo kamerový systém. Nově budou kamery hlídat okolí 

vlakového nádraží a ZŠ Lidická. Druhá kamera křižovatku u hotelu 
Hrádecký dvůr. 

— Začalo se chystat zvelebování rekreačního areálu Kristýna. Projekt 
zahrnoval zejména vybavení pro návštěvníky, úpravu dvou stezek 
pro pěší, cyklisty a bruslaře. Dále obnovu dvou dětských hřišť, pře-
vlékáren nebo rozmístění laviček. 
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Řeka Nisa je více hlídaná 
Hrádek nad Nisou začal pracovat na vytvoření vlastního digitálního 
povodňového plánu. Na Nise a na Oldřichovském, Václavickém a Do-
nínském potoce jsou čidla, která kontinuálně měří hladinu vody.  

 
Obyvatelé se informace o hrozícím nebezpečí včas dozví díky bezdrá-
tovým hlásičům, reproduktorům a elektronickým sirénám. Vznikl i po-
vodňový sklad. 

 
— Vedení radnice začalo řešit, co udělat s torzem zříceného tzv. Azylu. 

Prvotním plánem bylo zřídit tam multifunkční zdravotnické cen-
trum. Počítalo se s ordinacemi praktických a dětských lékařů, sto-
matologa, gynekologa, chirurgie, rehabilitace i pohotovosti. 

— O průmyslovou zónu v Hrádku projevila zájem čokoládovna, která 
se měla specializovat na výrobu tabulkové čokolády, bonbónů  
a pralinek. Vyrůst měla na ploše mezi Oldřichovskou ulicí, kruho-
vým objezdem a silnicí do Žitavy. 
 

Ocenění starosty získalo pět osobností Hrádku 
Starosta Josef Horinka dne 2. února 2013 poprvé ve své funkci předal 
při Společenském večeru ceny starosty. Tehdy ocenění za výjimečné 
činy nebo aktivity, které přinesly prospěch městu a jeho občanům 
v různých oblastech života, za pomoc dětem získaly Dana Obermaje-
rová, za práci s dětmi ve školní družině ZŠ Donín Emílie Hamplová  
a Zdeňka Čejková, zastupující občanské sdružení Hrádek nad Nisou – 
Ostrov života. Cenu Sportovec roku si tehdy převzali Josef Válek za vý-
sledky ve sportovní kynologii, Tomáš Poláček za druhé místo na 
Mistrovství Čech dětí, dorostu a juniorů v kulturistice. Starosta podě-
koval i dalším sportovcům, Jiřímu Novákovi a Pavlu Jindrovi. 
 
— V Oldřichově na Hranicích začaly práce na obnově poldru. Stavbaři 

od listopadu 2012 rekonstruovaliprotipovodňovou nádrž. Hlavní 
hráz zpevnili a zvýšili. Přibyla i vedlejší boční hráz. Provedené 
opravy a stavební úpravy zajistili v případě potřeby snížení 50leté 
vody na 20letou. Dvacetiletá voda se do koryta potoka uvnitř obce 
vejde, takže obnovou poldru se podstatně zlepšila ochrana Oldři-
chova před povodněmi. 
 

Na postu starosty Martina Půtu vystřídal Josef Horinka 
Tehdejší starosta města Martin Půta na svou funkci rezignoval ve 
středu 19. prosince 2012 na prvním zasedání zastupitelstva města, 
které následovalo po jeho zvolení hejtmanem Libereckého kraje. Za-
stupitelé bezprostředně zvolili nové vedení města. Novým starostou 
se stal místostarosta Josef Horinka, místostarostou Pavel Farský. „Co 
se týká investiční výstavby, tak tady bych byl jednoznačně rád, aby se 
podařilo dokončit veškeré opravy povodňových škod, které nebyly do-
dělány v roce 2012. To znamená dokončit most v Lidické ulici, zahájit 
a dokončit úpravy Kančí rokle, uzavřít stavbu průlehu u Pragovky, za-
čít s rekonstrukcí přístavby základní školy T. G. Masaryka nebo zateplit 
budovu MŠ ve Václavicích,“ vyjmenoval tehdy několik investic města 
nově nastupující starosta Josef Horinka. 
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HRÁDECKO – měsíčník pro Hrádek nad Nisou a okolí



UZÁVĚRKA HRÁDECKA VŽDY 20. V MĚSÍCI
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Předtisková příprava: Nakladatelství Petr Polda, Myslivecká 309/8,  
460 07 Liberec 
Tisk: GEOPRINT s. r. o., Krajinská 1110/2a, 460 01 Liberec 
náklad 1500 výtisků 
Redakce si vyhrazuje právo příspěvky krátit, redakčně upravovat či 
nezařadit. 
Zveřejněné materiály nemusejí vždy vyjadřovat stanovisko redakce. 
Vychází 11 x ročně | Zdarma 

          8:00–8:10                 D. Suchá – bytovky 
          8:15–8:25                 D. Suchá – rozcestí Teubner 
          8:30–8:40                 D. Suchá – autobusová otočka 
          8:45–8:55                 D. Suchá – bývalá ZŠ 
          9:00–9:10                 Donín – Za Školou – ZŠ 
          9:15–9:25                 D. Sedlo – restaurace u Řeháčků 
          9:30–9:40                 D. Sedlo – hasičská zbrojnice 
          9:45–9:55                 H. Sedlo – autobusová otočka 
          10:00–10:10             Donín – Souběžná – Sedmidubský 
          10:15–10:25             Donín – Železná – park u Úla 
          10:30–10:40             Donín – Turistická – Raidl 
          10:45–10:55             Loučná – Lipová – Hlůže 
          11:00–11:10             Loučná – Lipová – rozcestí Bystiak 
          11:15–11:25             Loučná – U Bažin – rozcestí 
          11:30–11:40             Loučná – Lidická – Peuke 
          11:45–11:55             Loučná – U Koruny – restaurace 
          12:00–12:10             Hrádek I. – U Koupaliště – zahrádky  

          12:10–13:10             Bezpečnostní přestávka 
          13:15–13:25             Hrádek I. – Sběrný dvůr 
          13:30–13:40             Hrádek I. – Starý dvůr 
          13:45–13:55             Hrádek I. – Václavská – plynárna 
          14:00–14:10               Hrádek I. – Dolní náměstí – Hovorkův statek 
          14:15–14:25             Hrádek I. – Sokolská – hasiči 
          14:30–14:40             Hrádek I. – Školní – park ZŠ 
          14:45–14:55             Hrádek I. – Zlatá Výšina – park 
          15:00–15:10             Hrádek I. – Horní sídliště – ruská vila 
          15:15–15:25             Hrádek I. – Oldřichovská – TRISTONE 
          15:30–15:40             Oldřichov n. H. – restaurace u Zvoníčků 
          15:45–15:55             Oldřichov n. H. – autobusová otočka 
          16:00–16:10             Václavice – rozcestí – pískovny 
          16:15–16:25             Václavice – rozcestí u Špičky 
          16:30–16:40             Uhelná – rozcestí – vodárna 
          16:45–16:55             Václavice – restaurace U Slunce 

Vážení občané, město Hrádek nad Nisou ve spolupráci se Severočeskými komunálními službami, s. r. o., pořádá sběr nebezpečných 
složek komunálního odpadu, který se uskuteční v sobotu 15. června, dle harmonogramu:

Přijímány budou následující druhy odpadů:  
— Léky všeho druhu včetně mastí  
— Domácí kapalné i tuhé chemikálie (ředidla, kyseliny, louhy, vývojky 

a ustalovače, chemické přípravky na ochranu rostlin, hubení ple-
velů a škůdců atd.) – Nádoby musí být označeny! 

— Zbytky starých barev, obaly od barev 
— Všechny druhy akumulátorů včetně elektrolytu, baterií a článků 
— Upotřebené motorové oleje (v uzavřených nádobách do 30 l) 
— Olejové filtry a další zaolejovaný materiál 
 
POZOR: Vše musí být řádně označeno v uzavřených obalech a ob-
jemu a množství odpovídajícím provozu běžné domácnosti 
 

Nebude přijímáno následující: 
— Elektro  
— Stavební odpad, vč. eternitu, azbestu, asfaltu, omítek, lepidel, 

směsí apod. 
— Nebezpečné odpady vznikající při podnikatelské činnosti

 
Způsob přebírání odpadů: 
— Odpady budou předávány občany na označeném stanovišti 

osobně pracovníkům zajišťujícím sběr. Je zde zakázáno odkládat 
odpady před příjezdem mobilní sběrny!  

— Nebude přijat odpad, který bude umístěn na stanoviště před pří-
jezdem mobilní sběrny nebo po jejím odjezdu.  

— Sběr bude probíhat pod dohledem zástupce městského úřadu. 

Sběr bude prováděn ambulantním způsobem, tj. pojízdnou sběrnou, která bude přistavena podle časového rozpisu na předem označe-
ném stanovišti. Odpady budou přebírány kvalifikovanými pracovníky naší společnosti.

Severočeské komunální služby, s. r. o., provoz Hrádek nad Nisou – 493645210 – 211  
Václav Krejčík, vedoucí provozu

Vážení občané, zveme Vás na 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA HRÁDEK N. NISOU  
středa 26. června od 17 hodin, multifunkční sál Brány Trojzemí.

Sběr nebezpečných složek komunálního odpadu

17 příloha
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